

Н.К. Батури́н. ИСТОРИКО-ПРАВОВЫЕ АСПЕКТЫ ЗАВЕРШЕНИЯ ОБЪЕДИНЕНИЯ СЕВЕРО-ВОСТОЧНОЙ РУСИ // Вестник Российского университета кооперации. 2020. № 1(39). С. 100-106.

Автор (ы) Н.К. Батури́н.

Author(s) N.K. Baturin.

Индекс УДК 34

Название статьи: ИСТОРИКО-ПРАВОВЫЕ АСПЕКТЫ ЗАВЕРШЕНИЯ ОБЪЕДИНЕНИЯ СЕВЕРО-ВОСТОЧНОЙ РУСИ

Title of the article: HISTORICAL AND LEGAL ASPECTS OF THE COMPLETION OF THE UNIFICATION OF NORTH-EASTERN RUSSIA

Ключевые слова: Северо-Восточная Русь; феодальная раздробленность; объединение земель; централизация власти; правовые способы расширения территории Руси.

Keywords: North-Eastern Russia; feudal fragmentation; land consolidation; centralization of power, legal ways to expand the territory of Russia.

Аннотация: В статье с привлечением работ российских историков, письменных источников средневековой Руси рассмотрены некоторые историко-правовые аспекты формирования территории Северо-Восточной Руси. Объектом изучения являются вопросы преодоления феодальной раздробленности Руси, объединения русских земель в границах Северо-Восточной Руси, а также вопросы централизации государственной власти. Особо в деле объединения русских земель выделена роль великого князя владимирского и московского, государя всея Руси Ивана III и его сына, великого князя владимирского и московского, государя всея Руси Василия III Ивановича. Объединение русских земель вокруг Москвы, расширение территории Руси и централизация власти не были исключением в европейской истории, а вполне соответствовали общему ходу развития целого ряда европейских государств. В то же время, говоря о сходстве в объединении Северо-Восточной Руси и стран Западной и Юго-Западной Европы, автор выделяет и некоторые особенности, относящиеся к объединению Северо-Восточной Руси.

Annotation: The article uses the works of Russian historians and written sources of medieval Russia to consider some historical and legal aspects of the formation of the territory of North-Eastern Russia. The object of study is to overcome the feudal fragmentation of Russia, to unite Russian lands within the borders of North-Eastern Russia, and to centralize state power. The role of the Grand Duke of Vladimir and Moscow, the sovereign of all Russia Ivan III Vasilyevich and his son, the Grand Prince of Vladimir and Moscow, the sovereign of all Russia Vasily III Ivanovich, is particularly highlighted in the unification of Russian lands. The unification of Russian lands around Moscow, the expansion of the territory of Russia, and the centralization of power were not an exception in European history, but rather corresponded to the General course of development of a number of European States. At the same time, speaking about the similarity in the unification of North-Eastern Russia and the countries of Western and South-Western Europe, the author also highlights some features related to the unification of North-Eastern Russia.

Контактные данные авторов: **БАТУРИН Николай Константинович** – кандидат исторических наук, доцент кафедры теории и истории государства и права. Чебоксарский кооперативный институт (филиал) Российского университета кооперации. Россия. Чебоксары. E-mail: baturin@mail.ru.

Contact details of the authors: **BATURIN, Nikolay Konstantinovich** – Candidate of Sciences (History), Associate Professor of the Department of Theory and History of State and Law. Cheboksary Cooperative Institute (branch) of the Russian University of Cooperation. Russia. Cheboksary. E-mail: baturin@mail.ru.

Страницы. 100-106.

